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A l’edifici Antoni M. Alcover i Sureda de la Universitat de les Illes Balears, a les 12.30 
hores del dia 21 de novembre de 2023, es reuneix la Comissió d’Investigació amb el 
següent ordre del dia: 

 

1. Aprovació de les actes de la reunió anterior. 

2. Informació general. 

3. Designació de membres de la Comissió d’Investigació al grup de treball sobre 
“Estratègia de Ciència Oberta a la UIB”. 

4. Informació sobre l’exposició pública de la normativa d’estructures de recerca. 

5. Ratificació dels informes de la subcomissió d’avaluació prèvia pel Comitè d’Ètica 
de la Investigació de les Illes Balears (CEI-IB).  

6. Afers de tràmit. 

7. Torn obert de paraula. 

 

Hi assisteixen els membres següents: 

Dr. Víctor Homar Santaner, vicerector de Política Científica i Investigació i president de 
la Comissió d’Investigació (en endavant Comissió). 

 

Vocals: 

Dra. Eva M. Aguilar Mediavilla 
Dr. Emilio Hernández García 
Dra. Joana M. Ramis Morey 
Dr. Jaume A. Segura Fuster 
Dra. Lucrecia Burges Cruz 
Dr. Jaume Flexas Sans 
Dr. Pau Balart Castro 
Dra. Alícia Sintes Olives 
Dr. Miquel Bennàssar Veny 
Dr. Rafel Bosch Zaragoza 

 

Dra. Montserrat Rodríguez Delgado, directora de l’Àrea d’Investigació, amb veu i sense 
vot. 

 
Sr. Xavier Salvà Picó, cap de Servei de l’Àrea d’Investigació i secretari de la Comissió, 
amb veu i sense vot. 
 
Excusen la seva presència: 
 
Dr. José I. Prieto Arranz 
Dra. Maria de la M. Llabrés Segura  
Dra. Margarita I. Gili Planas  
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Dra. Antonia Paniza Fullana 
Dr. Miguel J. Deyá Bauzá  
Sr. Guillem Coll García 
Sra. Maria Canyelles Cifre 

 

Desenvolupament de la sessió: 
 

1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 
 

S’aproven les actes de la reunió de dia 21 de setembre de 2023, i la reunió asíncrona 
entre els dies 9 a 13 d'octubre de 2023. S’informa a la Comissió que les actes, un cop 
revisades pels membres de la Comissió, en serà suficient estiguin signades pel president i 
el secretari de la Comissió, un cop consultada aquesta qüestió a l’Assessoria Jurídica de la 
UIB. 

 

2. Informació general. 
 

El president a la Comissió comenta que les despeses de personal contractat en tasques 
de recerca suposa un increment espectacular del pressupost degut, entre d’altres, als 
increments retributius, reconeixements de drets, complements d’ajudes que són 
deficitàries, cofinançaments, per la qual cosa està computat un dèficit d’1.250.000,00 
euros al qual s’haurà de fer front i que serà necessària la col·laboració de la CAIB. En 
aquest sentit es fan gestions oportunes, però el futur és incert. 
 
Parla també dels programes Margarita Salas i María Zambrano i la possibilitat de que la 
UIB hagi de fer front a les quotes patronals, no subvencionades pel Ministeri 
d’Universitats, la qual cosa pot ampliar el dèficit en 1.250.000,00 euros més. 
 
A part d’això, el Vicerectorat de Política Científica i Investigació també ha de fer front a 
les bestretes a projectes, la dotació pressupostària dels quals no és de l’any en curs i, tot 
plegat genera tensions a la tresoreria del Vicerectorat, impedint que aquest pugui 
desenvolupar polítiques de recerca actives per manca de pressupost disponible. 
 
Referent a l’ajuda que havia d’arribar de l’Impost de Turisme Sostenible (ITS), pel qual 
s’havien d’ingressar a la UIB un total de 4.000.000,00 euros pel programa de foment a la 
recerca, comenta que “tornem a la casella de sortida”. A instàncies del Govern s’inicia de 
nou la tramitació de l’expedient, amb tota una sèrie de requeriments, que fan que s’hagi 
de negociar de nou la sol·licitud inicial, molt més concretada que la que ja estava 
aprovada per l’anterior Govern. 
 
Pel que fa a l’edifici que té cedit la UIB al Parc Bit, comenta que el Govern ha comunicat 
extraoficialment que a principis de l’any 2024 es podrà prendre possessió del mateix. 
 
S’ha emès un document a la Secretaria Autonòmica d'Innovació i Societat Digital un 
document de reivindicacions/peticions bàsiques, i el president diu que el compartirà 
amb els membres de la Comissió. 
 
Membres de la Comissió comenten alguns aspectes/temes que s’haurien d’incloure a 
aquest document (homologacions de títols, entrevistes a candidats en anglès, etc.).  
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El president manifesta que algunes d’elles s’han fet constar i altres no, entre d’elles s’ha 
demanat reduir el pes de les entrevistes en els processos de selecció dels candidats 
predoctorals i postdoctorals. 
 
Informa que el Consell de Mallorca vol crear una Taula per la Convivència, en el qual una 
de les seves branques seran aspectes que tinguin que veure amb el turisme. 

 
Disposen d’un pressupost entorn dels 400.000,00 euros i volen signar una encomana de 
gestió amb la UIB. El coordinarien Felio Bauzá i Pere Colet, que serien els encarregats de 
crear un programa de foment de la recerca amb turisme, el qual s’alimentaria de part 
d’aquest pressupost, però que estaria obert a incorporar altres fonts de finançament 
diverses. Per a la concessió de les ajudes es pretén que hi hagi una avaluació externa en 
base a una convocatòria. 
 
Manifesta que la UIB no té capacitat per retenir talent i això s’ha demostrat en que de 
totes les mostres d’interès per incorporació en el programa Ramon y Cajal, només s’han 
pogut concretar 2 contractes. Hi ha un problema de vinculació amb la docència dels 
departaments. El president comenta que cal un canvi de cultura, ja que l’estabilitat dels 
contractes sempre acaba amb figures docents, amb les tensions que això provoca als 
departaments. 
 
Comenta que s’ha aprovat el calendari de les ajudes de l’Agència Estatal d’Investigació, i 
que la convocatòria i el període de sol·licituds dels projectes del Pla Nacional serà durant 
el mes de gener de 2024. 
 
Informa que la Jornada de Ciència Oberta serà el dia 24 de novembre al Campus i 
comenta el que s’espera d’ella. 
 
M. Bennàssar comenta que tenen problemes amb els contractes predoctorals perquè no 
poden accedir a Campus Extens i els complements que els corresponen. Aquest 
complement permetria als contractes predoctorals de segons quins àmbits, per exemple 
en Salut, fidelitzar-los i que no renunciessin als contractes. Emilio Hernández i Alícia 
Sintes comenten que això també passa en altres àmbits. 
 
Miquel Bennàssar planteja si seria possible la modificació de la càrrega docent ja que 
amb la LOSU aquesta càrrega es multiplica, i si aquesta se pot compensar amb la recerca. 
El PDI que fa recerca considera que té una sobrecàrrega de docència, la qual no afecta al 
PDI que no fa o fa poca recerca. El president comenta que el Vicerector de PDI hi està al 
damunt d’aquest tema per si es pot solucionar d’alguna forma. 
 
Joana M. Ramis comenta que està preparant un Pla de Gestió de Dades i comenta que si 
bé a la UIB hi ha un repositori de dades de recerca on depositar les dades una vegada 
acabat el projecte, no hi ha una gestió eficient de còpies de seguretat mentre s’està 
duent a terme la recerca, amb el problema que pot suposar el que es perdi 
informació. Hi hauria d’haver algun tipus de protocol de còpies de seguretat, ja que 
en el dia a dia pareix que no hi ha un sistema de guarda de dades. 
 
Miquel Bennàssar comenta que en el SASTIC si se sol·licita es pot crear un servidor 
adhoc. 
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3. Designació de membres de la Comissió d’Investigació al grup de treball sobre “Estratègia 

de Ciència Oberta a la UIB”. 
 
El president comenta que no és urgent que a la reunió d’avui es faci aquesta designació 
del grup de treball sobre “Estratègia de Ciència Oberta a la UIB”, però s’hauria de crear 
una petita comissió, amb un màxim de 4 membres, perquè aquesta sigui operativa. Amb 
aquest tema s’hi ha de fer feina amb un grup de treball més ample del qual hi formaran 
part gent d’altres col·lectius. El president es compromet a posar un missatge als 
membres de la Comissió per veure qui hi està interessat en participar-hi. 
 
Emilio Hernández comenta que una eina important per Ciencia Oberta a la UIB és el 
repositori documental. En la seva opinió, l'estructura actual del repositori no és la més 
adequada. 
 
4. Informació sobre l’exposició pública de la normativa d’estructures de recerca. 
 
El president manifesta que, sobre aquest tema, s’han rebut 9 comentaris que són a 
disposició dels membres de la Comissió a Teams. 
 
La major preocupació és sobre les condicions per formar grup consolidat. Hi ha 
comentaris que són lògics, però comenta que el tema de reduir criteris per poder formar 
grup a ell no li pareix bé, per les derivades no desitjades que pugui tenir. La idea és que 
els grups puguin variar segons condicions de contorn i que hi ha d’haver algun tipus 
d’avaluació. Costa variar condicions de composició. 
 
Alícia Sintes comenta que pareix que l’afany és reduir el número de grups i que aquests 
tinguin massa crítica. A altres països cada catedràtic té un grup de recerca. Ella no veu bé 
el requisit del sexenni, perquè els grups que poden tenir presència de membres de 
l’estranger en surten perjudicats. 
 
El president manifesta que és convenient que es faci una lectura crítica del document ja 
que moltes coses que es plantegen sí que hi estan concretades en el document. 
 
Miquel Bennàssar comenta que semblen més dures les condicions de compliment 
pels grups emergents que pels consolidats, ja que molts d’ells no podran complir. 
Demana que es reconeiguin els projectes de recerca de l’IDISBA. 
 
Lucrecia Burges demana que s’hi pugui incorporar a la normativa als ajudants doctors 
com a MI. 
 
Jaume Segura comenta que la massa crítica per crear grup és massa elevada, si se surt a 
l’exterior sembla que és més fàcil crear grup, per la qual cosa considera que es podria 
reduir la composició mínima dels grups. 
 
Rafel Bosch manifesta que li pareix raonable el número de persones mínimes per crear 
grup i si seria possible integrar a altres grups d’altres centres com puguin esser de 
l’IMEDEA. 
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Eva Aguilar comenta que amb la normativa actual, l’IRIE té problemes d’integració dels 
seus grups amb els de la UIB ja que les condicions de l’IRIE són més estrictes. Pareix que 
amb la normativa actual, pendent d’aprovació, es solucionaria aquest problema perquè 
les condicions serien més similars. 

 
El president comenta que es tractaran tots aquests temes i la seva possible solució. 
 
5. Ratificació dels informes de la subcomissió d’avaluació prèvia pel Comitè d’Ètica de la 

Investigació de les Illes Balears (CEI-IB).  
 
El secretari comenta que hi havia un possible informe però que al final no s’ha concretat, 
per la qual cosa es tractarà a la següent reunió. 

 
6. Afers de tràmit. 

 
No hi ha afers de tràmit. 
 
7. Torn obert de paraula. 

 
Ningú en fa ús. 
 
Totes les denominacions d’òrgans de govern, representació, càrrecs, funcions i membres 
de la comunitat universitària, com qualssevol que en aquesta acta apareguin en gènere 
masculí, s’han d’entendre referides indistintament al gènere masculí o femení, segons el 
sexe del titular de qui es tracti. 
 
I sense més assumptes a tractar, la sessió finalitza a les 13.30 hores. 
 
Víctor Homar Santaner,     Xavier Salvà, 
 
 
 
President de la Comissió d’Investigació  Secretari de la Comissió d’Investigació 
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